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  البته تنها معیار، تجربه نیست. دانش و مقبولیت و وجاهت 
فرهنگی هم ضروری است.

قائمی نســـب: بله تجربـــه و دانـــش و مقبولیت مهم اســـت. 
بنابراین نهادی که واجد بیشترین تجربه و دانش و مقبولیت 
اســـت باید نظـــارت کنـــد. اتفاقـــی که افتـــاده این اســـت که 
هم قانـــون اساســـی، هم شـــورای عالـــی انقـــاب فرهنگی و 
هم شـــورای نگهبـــان که عقـــای حاکمیت هســـتند تصمیم 

گرفته انـــد به صداوســـیما محول شـــود.
کوهیـــان: شـــورای نگهبان چنیـــن تصمیمی نگرفته اســـت. 
شـــورای نگهبـــان، دو جـــا ایـــراد گرفته و تشـــکیات ســـاترا را 
تشـــکیات غیرضروری و مخالف قانون اساسی دانسته است.
قائمی نســـب: بحث همان نظریه تفســـیری شـــورای نگهبان 

اســـت و نه ایـــن نظرات ســـال های اخیر.
درباره »حق نظارت« در نگاه این مراجع قانونی صحبت 
می کنیم یا »حق صداوسیما برای اجرای این نظارت؟« 

این مورد دوم هنوز می تواند محل بحث باشد. مثلاً وزارت 
ارشاد هم نهاد کاملاً هم  پای صداوسیما در این حوزه و 

واجد همه آن معیارها محسوب می شود.
کوهیـــان: کـــه اتفاقاً موفق تـــر هـــم در این حوزه عمـــل کرده 

. ست ا
ایـــن ادعـــا چیســـت؟ موفق تریـــن  قائمی نســـب: شـــاهد 
ســـریال های چند دهه کشـــور را کدام نهاد تولید کرده است؟
کوهیان: ارشـــاد که اصاً تولیدکننده و سازنده نیست. ارشاد 

ناظـــر بوده و بحث ما هم نظارت اســـت.
علیـــزاده: اساســـاً آن چیـــزی که در شـــبکه نمایـــش خانگی 
ســـرریز کرده تابع مفهومی اســـت که به نام »ســـینمای ایران« 

می شناســـیم که با وزارت ارشـــاد ســـروکار داشـــته است.

دقیقاً نکته همین است که صداوسیما تولیدکننده است و 
تجربه اش در تنظیم گری و نظارت به اندازه ارشاد نیست. 

وزارت ارشاد هیچ وقت تولید نمی کرده بلکه تنظیم گر و ناظر 
تولیدکنندگان بوده است.

قائمی نســـب: وزارت ارشـــاد، بنیـــاد فارابـــی را دارد کـــه تولید 
می کند. هـــم 

بازوی تولیدکننده دارد اما خودش تولیدکننده نیست 
و جایگاه تنظیم گر دارد. طبیعتاً همه تولیدکنندگان هم 
از مدخل فارابی نمی گذشته اند بلکه بسیاری به صورت 

خصوصی تولید می کنند و ارشاد وظیفه نظارت بر آنها را هم 
برعهده دارد.

کوهیان: اما صداوسیما خودش یک تولیدکننده است.
قائمی نســـب: صداوسیما هم در بخشـــی تولیدکننده است. 
بعد هم قبـــل از اینکه اتفاقی بیفتد نمی توانیـــم آن را قضاوت 
کنیم. بیاییـــد روی اتفاقاتی که افتاده مصداقی صحبت کنیم. 
ایـــن ایراد که صداوســـیما ذی نفع اســـت و به چشـــم رقیب به 
نمایش خانگـــی نگاه می کنـــد واقعاً وارد نیســـت. عملکرد ما 

در ســـاترا این را نشان می دهد.
اولاً شـــبکه نمایش خانگی چقدر مخاطـــب دارد که بیاییم آن 
را با صداوسیمایی با ســـابقه چهل و چندساله رقیب بدانیم؟ 
اصاً ایـــن دو قابل رقابـــت نیســـتند! ثانیاً کارهایی که ســـاترا 
دارد انجـــام می دهد اصولاً در یک ســـاحت رقابتـــی با نمایش 
خانگی نمی گنجد. فلســـفه تولید در نمایـــش خانگی، جذب 
مخاطب اســـت. شـــبکه نمایش خانگی ســـریال می ســـازد تا 
مخاطـــب جذب کنـــد و از قبل ایـــن جذب مخاطب بیشـــتر 
بیزینـــس کنـــد و جذب مالی داشـــته باشـــد. رقیـــب این چه 
کســـی اســـت و باید چـــه کار کند؟ بایـــد کاری کند که شـــبکه 
نمایـــش خانگی دیـــده نشـــود! آیا این کاری اســـت که ســـاترا 

؟ می کند
کوهیان: کم کم این کار را هم می کند! )می خندیم(

قائمی نســـب: نمی توانید قصاص قبل از جنایت کنید! ساترا 
نمایشـــگاهی به نام »رصتـــا« راه می انـــدازد و از همه پلتفرم ها 
دعـــوت می کنـــد. اصاً نمایشـــگاه برای دیده شـــدن اســـت. 
ســـاترا اگر می خواســـت رقابت کند نباید بســـتری بـــرای دیده 
شـــدن نمایش خانگی ایجاد می کرد. اما از رئیس صداوسیما 
دعـــوت می کند و هر روز به صورت زنده آن را پوشـــش می دهد 
و پلتفرم هـــا را بـــه یکدیگر و بـــه جامعه مخاطبانـــش معرفی 

می کند. رقیـــب از این کارهـــا می کند؟!
ثالثاً شـــبکه نمایـــش خانگی نیاز بـــه تنوع محصـــولات و ارائه 
قدرت انتخاب دارد. با اجازه ای که از ریاســـت ســـازمان گرفته 
شـــده بـــرای اولیـــن تولیدات صداوســـیما کـــه بـــا هزینه های 
زیـــاد تولید شـــده در قالـــب بســـته های مناســـبتی در اختیار 
شـــبکه نمایش خانگـــی داده می شـــود تا جـــدول پخش آنها 

متنوع شـــود.
رابعـــاً آقـــای دکتر جبلـــی به مـــا گفتنـــد بروید بررســـی کنید 
چگونه می شـــود کار مشـــترک بـــا ایـــن پلتفرم ها انجـــام داد. 
رقیـــب چنیـــن پیشـــنهادی می دهـــد؟ ایشـــان گفتنـــد بروید 
بررســـی کنید و آثار تولیدی مناســـب آنها را از ایشان خریداری 

کنیـــد. گفتند بروید تبلیغات آثار تولید مناســـب آنها را بیاورید 
و رایگان تیزرهایشـــان را از تلویزیون پخش کنید. رقیب چنین 

کارهایـــی می کند؟ همه اینهـــا دارد اتفـــاق می افتد.
 

 من فکر می کنم که ساترا واقعاً نشان داده است که بنا و 
اراده ای برای رقابت ندارد اما اتفاقاً همین مسأله هم یکی 
از چالش های ساتراست که چطور با وجود این همه تلاش 

و تعامل، باز هم طرف حساب این نهاد که VODها هستند 
چنین نگاهی به ساترا ندارند. این مسأله مهمی است که ساترا 
بتواند خودش را به عنوان یک عضو همکار به پلتفرم ها معرفی 
کند تا آنها جایگاه او را به عنوان تنظیم گر بفهمند و بپذیرند. این 

پذیرفته شدن نقش کلیدی دارد. اما چرا در این مسأله با این 
همه اقدامات باز هم تردید وجود دارد؟

کوهیـــان: مـــا آخریـــن مقـــرره قانونی کـــه در زمینـــه نظارت و 
تصدی گـــری در تمـــام فعالیت هـــای فرهنگی و هنـــری داریم، 
قانـــون برنامه ششـــم توســـعه اســـت کـــه هنوز هم براســـاس 
مصوبه مجلس شـــورای اســـامی تا برنامه هفتم تمدید شـــده 
اســـت. در مـــاده 92 قانون برنامه ششـــم توســـعه تکالیفی به 
وزارت ارشـــاد، سازمان صداوسیما، ســـازمان تبلیغات اسامی 

و دیگر نهادهای فرهنگی گذاشـــته شـــده اســـت.
من ســـؤالی را در ســـامانه دسترســـی آزاد به اطاعات رســـماً از 
سازمان صداوسیما پرســـیدم اما در فرجه قانونی 10روزه پاسخ 
ندادنـــد. در قانـــون پاســـخگویی بیـــش از 10 روزه جرم انگاری 
شـــده اســـت و من اتفاقاً می خواســـتم از ســـاترا هم ســـؤال را 
بپرســـم اما چـــون ســـاترا شـــخصیت حقوقی مســـتقلی ندارد 
در آن ســـامانه هـــم دسترســـی به ســـاترا وجـــود نـــدارد و ما از 

صداوســـیما پرسیدیم.
قائمی نســـب: اگر از صداوســـیما دربـــاره فعالیت های ســـاترا 
می پرســـیدید نهایتـــاً تا 24ســـاعت بعد پاســـخ داده می شـــد؟

کوهیـــان: مـــن صراحتاً به اســـم ســـاترا ســـؤال پرســـیدم. به 
هرحال اســـم ســـاترا در این ســـامانه هنوز به رسمیت شناخته 
نمی شـــود و تا زمانی که تشکیات ســـاترا قانونی نشود، بخش 

کوچکی از ســـازمان صداوســـیما خواهد بود.
قائمی نسب: شما صداوسیما را قانونی می دانید؟

کوهیـــان: قطعـــاً قانونی اســـت اما در آن ســـامانه، ســـاترا یک 
شـــخصیت مســـتقل حقوقی نیســـت. اگر این مبنـــای قانونی 

وجـــود داشـــت در آنجا هم  ســـاترا جدا می شـــد.
قائمی نســـب: من خودم عضو کمیســـیون دسترســـی آزاد به 
اطاعـــات بـــودم. اینکه می گویـــم اگـــر از ســـاترا و وظایف آن 
می پرســـیدید فوراً پاســـخ داده می شـــد بـــه این معنا نیســـت 
که ســـاترا مستقل اســـت. ما ذیل صداوسیما هســـتیم اما اگر 

مســـتقیم بپرسید ســـریع پاســـخ داده می شود.
کوهیان: من از صداوســـیما، وزارت ارشـــاد و سازمان تبلیغات 
اســـامی در این ســـامانه ســـؤال کردم و تکلیف قانونـــی آنها را 
در این حوزه خواســـتم. با فـــرض گرفتن اینکـــه همه مجوزها 
را صداوســـیما صادر می کند پرســـیدم که آخرین مقرره قانونی 

درباره صوت و تصویر فراگیر چیســـت؟
»وزارت فرهنـــگ و ارشـــاد اســـامی، ســـازمان صداوســـیما و 
ســـایر دســـتگاه های ذی ربط مکلفنـــد با رعایت قانـــون اجرای 
سیاســـت های کلی اصل 44 قانون اساســـی، فهرست مجوزها 
و تصدی گری های فرهنگی و هنری را با رعایت ضوابط شـــرعی 
قابـــل واگذاری به بخـــش خصوصـــی، تعاونی و ســـازمان های 
مردم نهاد را تا پایان ســـال اول برنامه ششـــم توســـعه تعیین و 
در طول ســـال های اجرای قانون برنامه توســـعه، واگذار کند.« 
جالـــب اینکـــه من دربـــاره این قانـــون از کمیســـیون فرهنگی 
مجلـــس پرســـیدم و آقای نوبـــاوه صراحتـــاً گفتند مـــا چنین 

چیزی را تصویـــب نکرده ایم!
یعنی ســـازمان صداوســـیما به این موضوع مکلف بوده است. 
ایـــن قانـــون متعلق بـــه زمان بعـــد از دســـتور رهبری اســـت. 
شـــورای نگهبان هم این قانـــون را تأیید کـــرده و هیأت نظارت 
بـــر سیاســـت های کلی نظـــام مجمع تشـــخیص مصلحت هم 

مخالفتـــی با این نکرده اســـت.
 

   این قانون از چه سالی لازم الاجرا بوده است؟
کوهیـــان: از ســـال 1396 و اصـــاً دولت آقای روحانـــی باید آن 
را اجـــرا می کرده و ایـــن اتفاق نیفتـــاده تا بهمـــن 1400 که آقای 
رئیســـی آیین نامه اش را نوشـــتند چرا که در تبصره این قانون 
آمده که آیین نامه و شـــیوه تعیین فهرســـت و ســـایر مســـائل 
برعهـــده وزارت ارشـــاد، صداوســـیما و ســـازمان امـــور اداری و 
اســـتخدامی کشـــور اســـت. بنابراین ایـــن آیین نامه ســـازمان 
صداوســـیما هم در آن دخالت داشته، تنظیم شده و در بهمن 
1400 در هیأت وزیران به تصویب رســـیده و اباغ شـــده اســـت. 
به صداوســـیما هـــم وقـــت دادند که ظـــرف 6 ماه، فهرســـت 

مجوزهـــا را اعام و واگـــذار کنند.
قائمی نســـب: که انجام شـــده اســـت. این فهرســـت ها را باید 
بـــه وزارت اقتصـــاد و درگاه ملی صـــدور مجوزها بدهیـــم و ارائه 
داده شـــده اســـت. ما دومین دســـتگاهی بودیم که ایـــن کار را 

کردیـــم و حتـــی به این خاطـــر که پیشـــتاز بودیم مـــورد تقدیر 
هم قـــرار گرفتیم.

کوهیـــان: البته مســـأله این نیســـت که مجوزها اعام شـــود. 
قانـــون می گویـــد »صـــدور مجوزهـــا« بایـــد بـــه ســـازمان های 

مردم نهـــاد واگذار شـــود.
البته این قانون عجیبی است.

کوهیـــان: اینکه عجیب اســـت را بایـــد به قانونگـــذار بگویید 
امـــا آیین نامه مصوب هیـــأت دولت می گوید شـــما نمی توانید 
»صـــدور مجوزها« را بـــه بخش خصوصی بدهید فقـــط باید به 
»ســـازمان های مردم نهـــاد« بدهید کـــه این مفهوم »ســـازمان 
مردم نهـــاد« را هم تعریف کرده اســـت. این البتـــه نافی نظارت 
عالیه شـــما نیســـت. اتفاقاً قانونگذار به منظور کوچک سازی 
و کاهـــش هزینه هـــای دولت، عـــاوه بر تصدیگری هـــا، صدور 
مجوزها را هم به ســـازمان های مردم نهاد واگذار کرده اســـت.
نکتـــه دوم اینکه نه در دســـتور رهبـــری و نه در متـــن قانونی، 
هیـــچ تصریحـــی بـــر نظـــارت پیشـــینی نشـــده اســـت. در این 
دنیـــای امروز فنـــاوری اطاعات که من و شـــمای دوســـتدار و 
پایبنـــد قانون، می آییـــم از نهادهای قانونی مجـــوز می گیریم، 
گروه هـــای زیرزمینی ای وجود دارند که ســـریال اینســـتاگرامی 
تولید می کنند و آمار تماشـــای آن از محتـــوای همه ماها بالاتر 
اســـت. ما در دنیای ماهواره ها هســـتیم و دنیایی که بســـیاری 
بـــرای یوتیوب در همین کشـــور مـــا، محتوا تولیـــد می کنند و 
از هیچ کســـی هم مجـــوز نمی گیرنـــد و آمار تماشایشـــان هم 
از همـــه محتواهای مـــا بالاتر اســـت.ما باید در نظـــارت برویم 
به ســـمت نظارت پســـینی که وزیر محترم فرهنـــگ هم اخیراً 
همین موضوع را بـــا مثال نظارت بر مطبوعـــات مطرح کردند 
و موضع بســـیار درستی اســـت. موضوع پایان نامه من، حقوق 
VOD اســـت و به همین خاطر فرانسه و بسیاری از کشورها را 
مطالعه کرده ام. در فرانســـه و اتحادیه اروپا، نظارت وجود دارد 
و به رســـمیت شـــناخته می شـــود و برای آن قانون و آیین نامه 

دارند. چه کســـی گفته اســـت کـــه ما با نظـــارت مخالفیم؟
اما صحبت این اســـت کـــه با این رشـــد روزافـــزون تکنولوژی، 
بپذیریـــد که مـــا اصـــاً نمی توانیـــم منتظـــر نظارت پیشـــینی 
بمانیم. صداوســـیما باید چندهـــزار نفر را اســـتخدام کند که 
محتـــوای VOD هـــا را پیش از انتشـــار بازبینی کنـــد؟! وقتی 
که شـــورای نگهبـــان در تبصـــره ماده یـــک قانـــون مطبوعات 
نشـــریه الکترونیک را به رسمیت شـــناخت که همین روزنامه 
محترم هـــم الان صاحب این ظرفیت اســـت و تولید محتوای 
خبری در صوت و تصویر فراگیـــر دارد، چرا این بحث ها مطرح 
نمی شـــود؟! در حالی کـــه محتوای فراگیر خبـــری که این همه 
ابعاد و اثرات گســـترده تری دارد، قانون و شـــورای نگهبان آن را 
در قالب نظارت پســـینی پذیرفته اســـت اما محتـــوای نمایش 

خانگی را نپذیرفته اســـت.
در مـــورد ذی نفـــع بودن صداوســـیما هـــم آقای جبلی و ســـایر 
مدیران ســـازمان بارها و بارها در صحبت هایشـــان گفته اند که 
هزینه تمام شده ســـریال هایمان در تلویزیون این مقدار بوده 
و در نمایـــش خانگـــی این مقدار تمـــام می شـــود. معنای این 
حرف این اســـت که صداوســـیما دارد از نمایش خانگی ضربه 

می خورد. همیـــن موضوع یعنـــی ذی نفع بودن!
در حـــوزه صیانـــت، ســـاترا یک واحـــد صیانت درســـت کرده و 
به دســـتگاه های امنیتی اجـــازه می دهید کـــه برخاف حقوق 
و آزادی هـــای مشـــروع مـــردم به شـــما بگویند که چه کســـی 
ممنوع  از کار اســـت یا نیســـت. من تـــا جایی کـــه دادگاه های 
اخیـــر را دنبال کـــرده ام هیچ هنرمندی توســـط قـــوه قضائیه، 
ممنوع از کار نشـــده است.سیاســـت نظام این اســـت و اتفاقاً 
ســـاترا دارد چهره دیگـــری از نظام جمهوری اســـامی در حوزه 
نظارتی نشـــان می دهد. شـــما حـــق دارید به عنـــوان یک نهاد 
بگوییـــد به هر دلیـــل نمی خواهید با یـــک چهره یـــا بازیگر کار 
کنیـــد، اما این مســـأله چرا باید در ســـاترا دخالت داده شـــود.
علیـــزاده: چگونگـــی اعمـــال ایـــن حـــق حاکمیـــت توســـط 
صداوســـیما، محل بحث اســـت امـــا در مورد نظارت پســـینی 
من به عنوان یـــک روزنامه نگار فرهنگی با ایـــن موضوع موافق 
نیســـتم. به این علت که مشـــابه این اتفاق را در رشد سینمای 
کمـــدی ابتدای دهه نـــود تجربه کردیم. مـــن نمی دانم نظارت 
بایـــد چگونـــه باشـــد اما اینکـــه درها باز باشـــد و هرکســـی هر 
آن چـــه تولید کرد منتشـــر کنـــد، اتفاق خوبی نخواهـــد افتاد.
کوهیـــان: الان همین شـــکل وجـــود دارد. واقعیـــت موجود را 

نباید انـــکار کرد.
علیزاده: اما اگر این اتفاق بیفتد، اولین کســـانی که دودش به 
چشـــم آنها می رود همین هنرمندان هســـتند. در قصه تولید 
فیلم هـــای ســـینمایی، هنرمندانی کـــه در ســـال های 1388تا 
1390 علیـــه دولـــت آرپی جی به دســـت گرفته بودنـــد که چرا 
مجوز تولید و انتشـــار را بایـــد از وزارت ارشـــاد گرفت، در نیمه 
دهه نود به جایی رســـیدند که حرف شـــان این بود که چرا کل 
ســـینمای ما به علت انتفـــاع اقتصـــادی تهیه کننده ها، تبدیل 
به کمدی شـــده و چرا ارشـــاد دخالـــت و تنظیم گری نمی کند!
کوهیـــان: بـــه هرحـــال اشـــتباه می کردنـــد چـــون ســـینمای 

اجتماعی با کمک ارشـــاد هم نمی توانســـت بـــه وضعیت دهه 
شـــصت برگردد.

منظور این است که بالاخره اقتصاد بازار آزاد، بی رحم است 
و فرهنگ را ذبح می کند.

کوهیـــان: نظارت باید باشـــد اما باید آن را بـــه خود فعالان این 
حرفه بسپارید.

علیـــزاده: وضعیـــت فعلـــی VOD هـــا هـــم همیـــن اســـت. 
ســـرمایه آنها هر کدام دارد از جایی بیـــرون از تولید فرهنگی و 
صنعت ســـرگرمی، تأمین می شـــود و هر کدام بـــه جایی مثل 
شـــرکت های خدمات دهنده اینترنت متصل هســـتند. در این 
فضا اگـــر تنظیم گری نباشـــد، اولیـــن چیزی که ذبـــح خواهد 

شـــد، فرهنگ است.
بـــا شـــرکت های  کوهیـــان: یـــادم هســـت زمانـــی قاعـــده 
تأمین کننـــده محتوا ایـــن بود که مثـــاً اگر شـــرکتی در ماه 4 
فیلم هنـــدی مـــی آورد، باید موظف باشـــد، دو فیلـــم ایرانی را 
هـــم بخرد. معنی این، نظارت پســـینی نیســـت بلکـــه به نوعی 
تنظیم گـــری و جهت دهی به حمایت هاســـت. اگر می خواهید 
آن چیزهایـــی را که در حمایت از حـــوزه فرهنگ و هنر مغفول 
مانده اجـــرا کنیـــد، برگردید به مصوبه شـــورای عالـــی انقاب 
فرهنگی در خصوص سیاســـت حمایت از اشـــتغال هنرمندان 
کـــه می گوید مـــا بایـــد حمایت هـــا را به ســـمت مصرف کننده 
ســـوق بدهیم و نه تولیدکننده؛ 20 ســـال اســـت که در اجرای 

این قانـــون تأخیر افتاده اســـت.
آقای قائمی نســـب، من یک نگرانی بســـیار بـــزرگ دارم و اجازه 
دهید این را به شـــما بگویم. رقیب نمایش خانگی، ماهواره ها 
هســـتند. شـــبکه های ماهواره ای که ممکن اســـت ورود کنند 
و محاســـبات مســـئولان ما را در حـــوزه نمایـــش خانگی تغییر 
دهند. آن شـــبکه ماهواره ای که دارد بـــا تبلیغاتش، ارز را به نام 
خانه ســـازی در خارج از کشـــور ما خارج می کند و سرمایه اش 
از ایـــن طریق تأمین می شـــود، برایش هیچ زحمتـــی ندارد که 
کســـانی را در داخل بـــا مبلغی خریـــداری کند تا ایـــن افراد به 
مســـئولان مـــا نزدیک شـــوند و بر محاســـبات آنهـــا در نمایش 
خانگی تأثیر بگذارند و موجب شـــوند روند بازگشـــت مخاطب 
به رســـانه های داخلی متوقف شـــود؛ کاری که ضمـــن احترام، 
صداوســـیما و وزارت ارشـــاد در خصـــوص منـــع به کارگیـــری 
تجهیزات ماهواره ای در طول ســـال ها نتوانســـتند انجام دهند 

و حـــالا نمایش خانگی موفق به انجامش شـــده اســـت.
واحد مطالعات وزارت ارشـــاد در سال هایی که شهرزاد روزهای 
دوشـــنبه منتشـــر می شـــد، گزارشـــی ارائـــه داد کـــه می گفت 
شـــبکه های ماهـــواره ای در روزی که شـــهرزاد پخش می شـــد، 
ســـریال های تاپ شـــان را پخش نمی کردند چـــون همه مردم 
دنبال شـــهرزاد بودند. ایـــن یک نمونه اســـت و الان هم حتماً 
این موضوع قابل مشـــاهده اســـت که خانواده هایی که مدام 
 MBC و GEM پای ســـریال های ترکـــی شـــبکه هایی مثـــل

بودند، الان جـــذب نمایش خانگی شـــده اند.
ایـــن خیلـــی ناراحت کننـــده اســـت کـــه روزنامـــه ای بگویـــد 
شـــبکه های داخلـــی هم دارنـــد همان هـــا را تولیـــد می کنند! 
واقعـــاً این نگاه تأســـف آور اســـت. بلـــه ممکن اســـت چند اثر 
هم بیاید که چنین محتوایی داشـــته باشـــد امـــا مجموعه این 
صنعت شریف این طور نیســـت. شما باید حمایت کنید چون 
نبایـــد بیـــکاری هنرمندان در این کشـــور افزایـــش یابد و توجه 
مخاطب دوباره به ســـمت رســـانه های خارجی معطوف شود.
قائمی نسب: بخشـــی از این نگرانی ها واقعاً بجاست و طبیعی 
اســـت ما هم که این وظایف را برعهـــده داریم همین نگرانی را 
داریم که اگر مردم از شـــبکه نمایش خانگی فراری داده شوند 

به کدام ســـمت خواهند رفت.
علیـــزاده: در ایـــن موضـــوع، ســـاترا آینده پژوهـــی هـــم انجام 

داده اســـت؟
قائمی نســـب: فکر نمی کنم انجام شده باشـــد. آقای کوهیان 
بـــه درســـتی فرمودند کـــه ماهواره رقیـــب صداوسیماســـت و 
همیـــن تأییدی اســـت بـــر اینکه مـــا اصاً بـــا شـــبکه نمایش 

خانگی رقابتـــی نداریم.
کوهیـــان: منظور این اســـت که صداوســـیما نباید احســـاس 
رقابـــت بـــا نمایش خانگی داشـــته باشـــد کـــه بخواهـــد آن را 

محـــدود کند.
قائمی نســـب: مسأله ما هم همین اســـت که نه تنها احساس 
رقابتی با نمایش خانگـــی نداریم بلکه آنان را در کنار خودمان 
در برابـــر تهاجم فرهنگی ای می بینیم کـــه از طرف غرب وجود 
دارد و درصـــدد به قربانگاه بردن فرهنگ ماســـت. الان اگر این 
پلتفرم هـــا جایگاهی پیدا کرده اند آیـــا بدون حمایت حاکمیت 
بـــوده اســـت؟ بـــدون محدودیت هایـــی کـــه حاکمیـــت برای 
پخش کننده هـــای خارجی ایجاد کـــرده، پلتفرم هـــای داخلی 
اصاً امکان رشـــد داشـــتند؟ در همیـــن حاکمیت اینها رشـــد 
کردنـــد و ما هـــم خودمان را مکلـــف به حمایـــت می دانیم اما 

حمایـــت ما همراه با نظارت ماســـت.
کلمـــه نظـــارت هم کـــه در قانون آمـــده، مطلق اســـت و مقید 
نشـــده و طبعاً برداشـــت های مختلفی از آن وجود دارد. درباره 
پیشـــینی یا پســـینی بودن این نظـــارت هم بحث وجـــود دارد.  
»برخی شکســـته خوانند، برخی نشسته خوانند/ چون نیست 
خواجه حافظ، معـــذور دار ما را«! امـــا در همین مورد هم باید 

به عقا رجـــوع کنیم.

ما متوجه شـــتاب تولیدات و نگرانی های آن هستیم و موافقم 
که ما نمی توانیم با این ســـرعت و حجم تولید نظارت داشـــته 
باشـــیم اما ما رفتیم به این ســـمت که شـــبکه نظـــارت مردمی 
را قبل از انتشـــار عمومی ایجـــاد کنیم. یعنی در قالب انتشـــار 
محدود، برای بخشـــی از نخبـــگان پخش می شـــود و اگر تأیید 

کردند گستره بیشـــتری پیدا می کند.
کوهیـــان: این همان آیین نامـــه اجرایی اســـت و خیلی خوب 

اســـت که عماً دارد اتفـــاق می افتد.
قائمی نســـب: مـــا یـــک حاکمیت ســـکولار بی رحم نیســـتیم 
کـــه بگوییم ما یـــک ضوابطی داریـــم. شـــمای تولیدکننده برو 
50 میلیـــارد خرج کـــن و محتوایت را بســـاز و بعد بیـــاور اگر با 
ضوابـــط ما نخواند، مجـــوز نمی دهم و همه ســـرمایه تو از بین 
مـــی رود و بعد هم خـــودم و خودت را در مقابـــل افکار عمومی 
قرار بدهم! مـــن به عنوان نهاد تنظیم گر، برخوردم این اســـت 
کـــه اگر محتوایـــی دارید پیـــش از تولید بیاورید با هم بررســـی 
کنیـــم تا آن چیـــزی که قرار اســـت چند ماه دیگـــر تذکر بگیرد 
و موجب محدودیت هایی شـــود، امروز مرتفع شـــود. مگر این 
بد اســـت؟! اگر این اتفـــاق پیش از تولید بیفتـــد عماً کمک و 

حمایت از تولیدکننده اســـت.
کوهیـــان: البتـــه تهیه کننـــدگان هـــم ایـــن شـــکل را بیشـــتر 

. ند می پســـند
علیـــزاده: چون هنـــوز تولید ســـریال در کشـــور مـــا تبدیل به 

صنعـــت نشـــده و حاضر نیســـتند ریســـکش را بپذیرند.
کوهیـــان: امـــا تولیدکننده نمی توانـــد این همه بـــرای بازبینی 

شود. معطل 
قائمی نســـب: مدت هاســـت که اصـــاً معطلی وجـــود ندارد. 
هر محتوایی که درخواســـت مجوز داشته باشـــد، کمتر از یک 
ماه، مورد بررســـی قـــرار می گیـــرد و بافاصله بـــرای او پیامک 
می رود و از او دعوت می شـــود. در دوره جدید ســـاترا از پلتفرم، 
تهیه کننـــده، کارگـــردان و نویســـنده دعوت می شـــود و در کنار 
هـــم می نشـــینیم و چـــای می خوریـــم و محترمانـــه گفت وگو 

می کنیم و نظراتشـــان را می شـــنویم.
در مـــورد صیانـــت هم کار ما نظارت بر محتواســـت و در ســـاترا 
هیچ کاری با اینکه کســـی ممنوع از کار است یا نیست نداریم. 
مـــا محتوا را نـــگاه می کنیم امـــا نهادهای امنیتـــی و نظارتی در 
مورد کنش های افراد ممکن اســـت توصیه هایی داشته باشند 
و ما مکلفیـــم که به ایـــن توصیه ها توجه کنیم اما پاســـخگوی 

تصمیم آنها هم خودشـــان هستند.
در مورد بحث دســـتمزدها شـــما ایـــن طور نتیجـــه گرفتید که 
به علت مســـأله اقتصادی صداوســـیما خـــود را رقیب نمایش 
خانگـــی می بیند. مســـأله این اســـت کـــه برخـــی پلتفرم ها با 
بالا بـــردن دســـتمزدها، نظم سیســـتم را بهـــم می ریزند. این 
بـــدان معنا نیســـت کـــه مـــا رقیب نمایـــش خانگی هســـتیم 
بلکه فقط این مشـــکل را اعام کردیم چـــون برخی پلتفرم ها 
پیش ما آمدند و از این مســـأله شـــکایت کردند. اتفاقاً بخشی 
از تنظیم گـــری همین اســـت که به عهده ماســـت و هنوز ورود 

نکرده ایم.
کوهیان: اما اگر اینهـــا را به خود بخش خصوصی واگذار کنید، 

از پس خودش برمی آید.
قائمی نســـب: ما هم می خواهیـــم واگذار و همزمـــان نظارت 

کنیم تا این بخش ســـاماندهی شـــود.

در سازکار صنفی که وزارت ارشاد سال ها با آن همکاری 
می کرده این قاعده وجود داشته که اصناف این بخش ها را 
خودشان تنظیم می کرده اند. مثلاً قیمت گذاری کنسرت ها 

برعهده شورای صنفی متشکل از چند نماینده از اصناف 
مختلف موسیقی است یا قیمت گذاری بلیت سینما را هم 
شورای صنفی نمایش انجام می دهد که در آن نمایندگان 
تهیه کنندگان، ارشاد و برخی دیگر حضور دارند. بنابراین 

این سازکارها وجود داشته و تنها برای نمایش خانگی استثنا 
قائل شده ایم.

قائمی نســـب: به هرحـــال تنظیم گری این بخش هـــم در نگاه 
مـــا وجود دارد و مســـأله حقوق مصرف کننده که اشـــاره کردید 

برای ما بســـیار مهم است.
غ ســـوخاری در ماه  کوهیـــان: در نزدیکی ما یک رســـتوران مر
رمضـــان هلیـــم فروخته بـــود و صنـــف هلیم فروشـــان آن را با 
قـــدرت اجرایی کـــه نظـــام صنفـــی دارد و بـــدون دادگاه اقدام 
می کنـــد، مأمـــور اجرایی را بـــرده بودنـــد و رســـتوران را پلمب 
کـــرده بودنـــد. بنابرایـــن او دارد در عیـــن حـــال کـــه از اعضای 
صنف خـــود حمایت می کند آنهـــا را به نوعـــی تنظیم گری هم 
می کند و مثاً می گوید در فاصله 500 متری یک هلیم فروشـــی 
نمی توانیـــد یک هلیم فروشـــی دیگر دایـــر کنیـــد. اتفاقاً یکی 
از انتقـــادات مـــا به ســـاترا همین اســـت کـــه بر اســـاس کدام 
نظـــم و قاعده 400 مجـــوز برای پلتفرم ها صادر شـــده اســـت. 
ســـازمان نظام پزشـــکی نـــوع دیگـــری از یک واحـــد تنظیم گر 
در کشـــور اســـت. ما اســـتقبال می کنیم کـــه ســـاترا هم مثل 
همیـــن نهادهای تنظیم گر، لایحه ای به مجلس ببرد و ســـازکار 

خـــودش را به صورت قانون شـــفاف و مشـــخص کند.
قائمی نســـب: ایـــن کارها نیاز بـــه صبر و حوصلـــه دارد و ما هم 
داریم تاش می کنیـــم و امیدواریم از خـــال گفت وگو همین 

مسیر تسهیل شود.

حسین نقی زاده/ ایران

ـــرش بـ

کوهیان: آئین نامه مصوب هیأت دولت می گوید شما 
نمی توانید »صدور مجوزها« را به بخش خصوصی بدهید 

فقط باید به »سازمان های مردم نهاد« بدهید که این مفهوم 
»سازمان مردم نهاد« را هم تعریف کرده است. این البته 

نافی نظارت عالیه شما نیست. اتفاقاً قانونگذار به 
منظور کوچک سازی و کاهش هزینه های دولت، 

عاوه بر تصدی گری ها، صدور مجوزها را هم به 
سازمان های مردم نهاد واگذار کرده است. این 

که نه در دستور رهبری و نه در متن قانونی، 
هیچ تصریحی بر نظارت پیشینی نشده است. 

قائمی نسب: ما یک حاکمیت سکولار بی رحم 
نیستیم که بگوییم ما یک ضوابطی داریم. شمای تولیدکننده برو 50 

میلیارد خرج کن و محتوایت را بساز و بعد بیاور اگر با ضوابط ما نخواند، 
مجوز نمی دهم و همه سرمایه تو از بین می رود و بعد هم خودم و 

خودت را در مقابل افکار عمومی قرار بدهم! من به عنوان نهاد 
تنظیم گر، برخوردم این است که اگر محتوایی دارید پیش از 

تولید بیاورید با هم بررسی کنیم تا آن چیزی که قرار است 
چند ماه دیگر تذکر بگیرد و موجب محدودیت هایی شود، 

امروز مرتفع شود. مگر این بد است؟! اگر این اتفاق 
پیش از تولید بیفتد عماً کمک و حمایت از 

تولیدکننده است.

قائمی نسب: 
اولاً شبکه 

نمایش 
خانگی چقدر 

مخاطب 
دارد که 

بیاییم آن را با 
صداوسیمایی 
با سابقه چهل 

و چندساله 
رقیب بدانیم؟ 

اصلاً این دو 
قابل رقابت 

نیستند! ثانیاً 
کارهایی که 

ساترا دارد 
انجام می دهد 

اصولاً در یک 
ساحت رقابتی 

با نمایش 
خانگی 

نمی گنجد


